
Referat      17.11.2024 

 

 

SAMMUS Bestyrelsesmøde onsdag den 13.11.2024 på Tinghuset, Nyborg. 

Til stede: Steen Hjorth, Arvid Lisbjerg, Per M. Holm, Thorkild Maaetoft, Birthe Jeppesen 

Afbud: Else Runge Pedersen, Inge Lund. 

 

Ad 0. Dagsorden godkendt 

Ad 1. a. Ingen bemærkninger til referatet fra møde den 2.9.2024 

          b. Steen tog en kort gennemgang af to-do listen. Flere punkter er på dagsordenen. 

Ad 2. Nyt fra kassereren og formand: 

a. Per omdelte og gennemgik resultatopgørelsen af 11.11.2024. Det er fint ud. 

b. Status for indbetaling af kontingent 2024: der er pt. 79 medlemmer i SAMMUS, få 

mangler betaling, Per er i kontakt med dem og medlemslisten er nu helt ajour. Per 

har nu fået tilbud på blokke og kuglepenne og sørger for indkøb heraf til brug på 

møder og kurser. 

c. Høringsskrivelse modtaget vedr. museumsreformen, som bestyrelsen har modtaget 

via mail: Steen gjorde opmærksom på at museumsforeningerne ikke er nævnt. 

Bestyrelsen havde en grundig drøftelse af et høringssvar til ministeriet, hvad kan og 

bør vi udtrykke. Vi hører bl.a. bekymringer fra de mindre museer mht. de foreslåede 

kriterier. Steen skriver tilbage og sender kopi til bestyrelsen og ODM til orientering. 

 

Ad 3.  Afholdte arrangementer: 

a. Inspirationsmøde den 28.9. på Søby Brunkulsmuseum med 20 deltagere fra 11 

foreninger og 4 fra bestyrelsen: Det var et meget positivt forløb hele dagen med 

gode snakke mellem deltagerne. En flot modtagelse fra museets side og et 

interessant besøg. Thorkild har efterfølgende deltaget i et intromøde med 

foreninger fra Varde og Ølgod om brug af ForeningsLet. 

b. Dialogmøder efterår 2024: 

Fuglsang kunstmuseum den 24.10. afviklet fint med 14 deltagere fra 7 foreninger og 

Steen og Thorkild. 

Museum Moss den 5.11. Arvid orienterede, afviklet med 16 deltagere fra 6 

foreninger. Det gik meget fint men der er for kort tid afsat til mødet. Arvid foreslog at 

der også i foråret 25 afholdes et møde i Hjørring. 

c. Møde på Poul la Cour afholdes nu den 13.11. Steen og Per deltager. 



d. Dialogmøde på Amager museet den 26.11.24.  Der er pt. for få tilmeldte. Steen 

sender en ekstra rykker, hvis det ikke giver flere deltagere, flyttes mødet til senere. 

e. Vores Museumsforening: Der er blev afholdt et godt kursus i Stubbekøbing af Steen 

den 2.10.24. 

Ad 4. Kommende arrangementer: 

a. Dialogmøder:  er omtalt 

b. SoMe-kurser. Der er aftalt 2 kurser i hhv. Nyborg og Asnæs den 28.og 29.11. 

c. Generalforsamling og Årsmødet afholdes på Hørvævsmuseet ved Glamsbjerg 

15.3.25.  

Ad 5. Medlemsfordele: 

a. Der har ikke været nye henvendelser om at få midler fra Veluxfonden. Thorkild 

nævnte at de har søgt og fået midler til roll-ups. Steen vil omtale mulighederne igen 

i Nyhedsbrevet, da vi vurderer at flere små museer kan have gavn af muligheden. 

b. Bestyrelsen drøftede forslag om revideret aftale med ForeningsLet (udsendt med 

dagsordenen) – ingen bemærkninger. Steen følger aftalen op. 

c. Forslag fra Thorkild om et nyt medlemstilbud om et ”igangsætningskursus” til en 

forening, der har skaffet sig systemet, men mangler introduktion til den praktiske 

anvendelse. Thorkild vil påtage sig det på samme vilkår som øvrige kursustilbud 

mht. honorar og kørselsgodtgørelse. 

d. Besøgsskrivelser: 33 medlemmer har reageret, omtales i Nyhedsbrevet. 

e. Fondshåndbog mm: Bestyrelsen har tidligere drøftet om vi skal gøre mere for at 

støtte medlemmerne i at søge fonde eller blot oplyse herom. Viden og vejledninger 

findes der dog flere steder. Nogle kan trække på museers ansatte eller 

kommunerne mht. erfaringer med fondsansøgninger. Per orienterede om kontakt til 

fonde.dk. , der er den største database for puljer og fonde.  Vi siger nej-tak til en 

egentlig aftale med fonde.dk. 

 

Ad 6. Forslag til honorering af kursusinstruktører. 

Der er lavet en foreløbig aftale med Østfynske museer om, at de – i lighed med tidligere 

ODM – stiller med instruktør og aflønner vedkommende. De modtager en administrations-

betaling (kr. 2.500) for det. Dette gælder for de planlagte SOMe-kuser.  

Bestyrelsen besluttede, at vi fremadrettet til undervisere/instruktører udbetaler et honorar 

på kr. 2.500,-  for 3 times undervisning samt transportgodtgørelse efter statens regler (lav 

takst for kørsel pt. kr. 2,17 pr.km). 

Det gælder pt. kurserne Min forening og Introkurser til ForeningsLet og det er gældende 

fra 1.januar 2014. 

 

Ad 7. Magasinet Museum. 

Birthe orienterede om seneste redaktionsmøde, om planerne og den korrespondance der i 

øvrigt var udsendt til bestyrelsens orientering. Vi drøftede de kommende temaer og især et 



evt. tema om de frivilliges betydning og opgaver for og på museerne. Der er mange 

interessante eksempler, der kan belyse dette dilemmaer og holdninger. Vi fastholder 

dialogen med redaktøren, som også vil kontakte Steen, når og hvis det bliver et tema om 

frivilliges og foreningernes rolle i museumsverdenen. Der kan på sigt blive tale om 

udelukkende en digital udgave af magasinet. 

 

Ad 8 Strategi 

Med henblik på synliggørelse af SAMMUS, vi (Steen) sender en invitation til 

kulturministeren til deltagelse i årsmødet/generalforsamlingen i marts.  

 

Ad 9 Nordisk samarbejde 

Der afholdes nyt digitalt møde den 19.11. hvor Per og Steen deltager. Det handler i første 

omgang med processen med at få en ansøgning til Nordisk Kulturfond om etablering af et 

netværk. Der er en erkendelse af, at landenes museumsforeninger er meget forskellige og 

også forskelle i de frivilliges opgaver og placering. Det skal afdækkes i første omgang. 

Status på næste møde. 

 

Ad 10 Generalforsamling/årsmøde 15.3.2025 

Steen orienterede: Afholdes på Hørvævsmuseet. Forløbet for dagen blev skitseret og der 

sendes en invitation til medlemmerne snarest. 

 

Ad 11. Åbent punkt 

Arvid sendte til bestyrelsen information fra Anette Jørgensen (Sognefogedgården i 

Frederikshavn) om projektet ”foreninger hjælper foreninger” støttet af Trygfonden.  

Interessant initiativ som blev omtalt på mødet på Museum Moss.  

Ad 12 Kommende møder: 

Bestyrelsesmøde den 13. januar 2025, evt. på Hørvævsmuseet. 

Et konstituerende bestyrelsesmøde efter generalforsamlingen søges afholdt den 7.april 

25. 

Referent: Birthe Jeppesen 


